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ZAŠTITA JADRANA OD ZAGA IVANJA

U povodu Svjetskog dana voda u 
kongresnom centru hotela Malin u 
Malinskoj 17. i 18. ožujka 2007. odr-
žano je savjetovanje lanova Udruge 
za o uvanje hrvatskih voda i mora - 
Slap. Cilj skupa, na kojem je bilo 
mnogo istaknutih doma ih znanstve-
nika, bio je upoznavanje javnosti s 
današnjim stanjem, ali i mjerama 
zaštite Jadranskog mora koje je pri-
rodni dragulj i najvrjedniji resurs 
Hrvatske, istaknuo je predsjednik 
Slapa mr. Ante Pavi . Svijest o pot-
rebi o uvanja Jadrana kao neizmjer-
ne naslije ene vrijednosti sve je pri-
sutnija i raširenija. O uvanje i prim-
jereno korištenje Jadrana mora biti 
od primarnog zna aja i jedan od stra-
teških ciljeva Republike Hrvatske, 
njenih državnih, regionalnih i lokal-
nih vlasti, ali i društva u cjelini, na-
glasio je Pavi .

Situacija na dobrom dijelu Jadrana 
više je nego loša. Uz nešto istih i 
o uvanih, mahom izoliranih oto nih 
podru ja, više je onih ugroženih, one-
iš enih do katastrofalnih razmjera. 

Najpozitivniji pomak koji je država 
dosad napravila je u podru ju gradi-
teljstva, odnosno u aktivnostima Mi-
nistarstva zaštite okoliša, prostornog 
ure enja i graditeljstva. Radikalne 
mjere koje je poduzela ministrica 
Matulovi -Dropuli  na planu ruše-
nja bespravno izgra enih gra evina 
u priobalju korespondiraju sa stavo-
vima ve ine lanova Slapa koji sma-
traju da se o uvanju okoliša, zbog 
današnjeg zate enog stanja te crnih 
projekcija budu nosti mora pristupiti 
hrabro, beskompromisno, dosljedno i 
u inkovito. 

Sudionici savjetovanja raspravljali 
su o trenutnom stanju i planiranju 
budu e zaštite Jadrana, me unarod-
nim, regionalnim i lokalnim aspek-
tima njegove zaštite, ali mjerama i 
aktivnostima na tom planu. Savjeto-
vanje se održalo pod pokroviteljst-
vom Ministarstva mora, turizma, 
prometa i razvitka, Ministarstva zna-
nosti, obrazovanja i športa, Ministar-
stva poljoprivrede, šumarstva i vod-
noga gospodarstva, Ministarstva zaš-
tite okoliša, prostornog ure enja i 
graditeljstva, Ministarstva gospodar-
stva, rada i poduzetništva, Ministar-
stva vanjskih poslova i europskih 
integracija, Ministarstva unutarnjih 
poslova te Primorsko-goranske žu-
panije i Op ine Malinska-Dubašnica. 

Sudionici savjetovanja o Zaštiti Jad-
rana od zaga ivanja su nakon izlo-
ženih i raspravljenih stru nih rado-
va, razmotrili stanje i probleme te 
odgovaraju im tijelima državne vlasti 
u Republici Hrvatskoj proslijedili 
zaklju ke.

Zaklju ci savjetovanja:

I. Polazišta 

Jadransko more, uklju uju i obal-
no podru je, hrvatsko je nacio-
nalno blago velike i neprocjenji-
ve vrijednosti, koje valja pomno 
istraživati, brižno uvati, obzirno 
koristiti i ne otu ivati ni pod koj-
im uvjetima. To podru je posje-
duje zna ajni razvojni potencijal 
na kojem se odvijaju složeni so-
cijalno-demografski, gospodars-
ki i ekološki procesi i jedno je od 
najugroženijih dijelova Hrvatske. 

Hrvatska je suo ena s velikom 
opasnoš u obezvrje ivanja svo-
ga vodnoga i morskoga blaga za-
ga ivanjem, neracionalnim ko-
rištenjem i otu ivanjem. Time se 
ugrožavaju svi jadranski ekosus-
tavi, raznovrsni potencijali koriš-
tenja morskog i obalnog prosto-
ra, uklju uju i turizam, ribarstvo 
i proizvodnju zdrave hrane. 

II. Istraživanja i stanje 

Hrvatski dio Jadrana zadovolja-
vaju e je kakvo e uz umjereno 
one iš enje odre enih poluzatvo-
renih priobalnih podru ja. Prema 
stupnju eutrofikacije hrvatski dio 
Jadrana je dobre kakvo e i u pro-
sjeku bez ve ih promjena, a op-
tere enje opasnim tvarima je pre-
ma dostupnim podacima ispod 
grani nih vrijednosti. 

Rezultati ispitivanja kakvo e mora 
na plažama tijekom proteklih de-
set godina pokazuju da je naše 
more zadovoljavaju e kakvo e.
Prosjek godišnjih uzoraka koji 
nisu ispunjavali stroge kriterije 
Uredbe o standardima kakvo e
mora na morskim plažama ne 
prelazi 3%, ali je sezonski znat-
no nepovoljniji. 

Prostor hrvatskog Jadrana detalj-
no je valoriziran kroz Prostorne 
planove jadranskih županija suk-
ladno naputku MZOPU. 

Potrebno je nastaviti sa stalnim 
pra enjem stanja priobalnog mora 
i izvora zaga enja u okviru 
„Projekta Jadran“, kao i ostalim 
istraživa kim projektima na Ja-
dranu. O stanju Jadrana trebalo 
bi redovito izvještavati hrvatsko 
društvo i javnost, te jednom go-
dišnje podnositi izvješ e Vladi 
RH i Saboru Hrvatske.  
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Potrebno je uklju ivanje znanst-
venika, posebno znanstvenih 
novaka u problematiku Jadrana 
sa svih aspekata. Neophodno je 
da se sredstva za istraživanja i 
kadrovski potencijali objedine ili 
uskla uju kada su u pitanju 
projekti vezani na vode i more, 
te da se poja a financiranje istra-
živa kih aktivnosti u okviru me-

unarodno priznatih institucija, 
kako bi bili prepoznati kao rav-
nopravni partneri u me unarod-
nim projektima na podru ju
Jadrana. 

III. Izvori one iš enja i zaga enja
Programom ispitivanja kakvo e
mora utvr uje se postojanje stal-
nih izvora one iš enja. Jedini-
cama regionalne i lokalne samo-
uprave ukazano je na potrebu 
rješavanja problematike „crnih 
to aka“ komunalne infrastruk-
ture (kanalizacijskog sustava i 
njegovih prate ih objekata) i 
postavljeni su zahtjevi za saniranje 
individualnih izvora one iš enja.  
Projektom zaštite od one iš enja 
voda na priobalnom podru ju, 
kojeg je Vlada Republike 
Hrvatske usvojila 2003. godine, 
te s njegovih 47 potprojekata 
analizirano je postoje e stanje 
kanalizacijske mreže i potrebe 
izgradnje i/ili dogradnje kanali-
zacijskog sustava i sustava za 
pro iš avanja otpadnih voda po 
pojedinim cjelinama (gradovima 
i regijama).  
Niz luka na Jadranu nema ade-
kvatne ure aje za prihvat kaljuž-
nih i drugih otpadnih voda i ot-
pada sa brodova, iako je Hrvats-
ka potpisnik odgovaraju ih kon-
vencija i protokola, a predstoji i 
ispunjavanje Europske direktive 
2000/59/EC, te se u tome smislu 
moraju hitno poduzeti odgova-
raju i zahvati. 

IV. Mjere zaštite 
O ekuje se pristupanje i usvaja-
nje odredaba relevantnih me u-

narodnih konvencija i protokola 
kao i poboljšavanje me unarod-
ne suradnje kojom e se zausta-
viti prekograni ni atmosferski, 
kopneni i morski procesi obez-
vrje ivanja voda i mora kao 
hrvatskoga nacionalnog blaga 
njihovim one iš avanjem. 
Pored mjera na nacionalnoj ra-
zini isti e se važnost intenzivi-
ranja dijaloga sa svim obalnim 
državama u cilju koordiniranog 
djelovanja na zaštiti i o uvanju 
Jadrana kao posebno važnog 
ekosustava. 
Potrebno je poja ati i ubrzati na-
pore Hrvatske da bi se ostvarile 
zajedni ke akcije sa susjednim 
zemljama i me unarodnom za-
jednicom radi ispunjavanja me-

unarodnih konvencija, proto-
kola i drugih dokumenata kojih 
je RH stranka. 
Sukladno me unarodnoj Kon-
venciji o balastnim vodama 
Hrvatska treba propisati i osigu-
rati djelotvoran sustav upravlja-
nja balastnim vodama u najve-
im lukama  na Jadranu.  

Potrebno je hitno izraditi studiju 
posljedica mogu e havarije tan-
kera na Jadranu za obalno stanov-
ništvo, turizam i život u moru. 
U inkovit nadzor nad iznimno 
ekološki osjetljivim podru jem 
Jadrana, nemogu  je bez uteme-
ljenja u inkovite Obalne straže 
kao civilne službe, posebice u 
uvjetima poja anog turisti kog 
razvoja kao i tankerskog i brod-
skog prometa.  

Kako je problem infrastrukture 
komunalnih otpadnih voda vje-
rojatno najakutniji problem na 
Jadranu potrebno je ubrzati ost-
varenje Projekta zaštite od one-
iš enja voda u priobalnom pod-

ru ju Hrvatske, za koji se može 
dobiti znatna financijska pomo
od me unarodnih fondova. Ko-
na no rješenje zaštite voda Jad-
rana treba uvažiti nacionalne 

strateške ciljeve, usvojene me-
unarodne obveze te osigurati 

gospodarsku i socijalnu održivost.  
Primjer Integralnog ekološkog 
projekta zaštite Kaštelanskog 
zaljeva (EKO – Kaštelanski za-
ljev) pokazuje, kako je unato
velikih poteško a u realizaciji 
objekata za zaštitu voda od one-
iš enja mogu e, efikasno štititi 

more i obalu od zaga ivanja i 
osigurati pravilnu vodoopskrbu. 
Realizacija Projekta je pokazala 
dugotrajnost postupaka isho e-
nja gra evnih dozvola, odnosno 
provedba svih obveza koje treba 
ispuniti, te poslova koje treba 
obaviti da bi se stekli uvjeti za 
dobivanje gra evne dozvole. 

V. Prijedlozi i preporuke 
Pozivaju se odgojno-obrazovne 
institucije Republike Hrvatske i 
tijela državne vlasti da žurno po-
taknu programe odgoja i obrazo-
vanja za održivi razvoj s istaknu-
tom interdisciplinarnom temom 
vode i mora. Temu je potrebno 
unijeti u programe redovitoga 
školovanja, izvan nastavnih aktiv-
nosti i cjeloživotnoga u enja.  

Pozivaju se Vlada RH i Sabor da 
osiguraju punu zaštitu i proved-
bu ZERP-a, u kojoj moraju sud-
jelovati svi dionici toga prostora. 
Sukladno tome treba što prije 
uspostaviti u inkoviti promatra -
ki sustav na Jadranu. 

Udruga Slap predlaže upravnim 
državnim tijelima uklju ivanje 
javnosti i civilnih udruga veza-
nih uz vode Jadran u široke jav-
ne rasprave u relevantnim pita-
njima. 

Sustav osiguranja od havarija i 
drugih ekoloških incidenata na 
moru nije u dovoljnoj mjeri pro-
veden te se predlaže njegovo una-
pre enje sukladno me unarod-
nim propisima i praksi, posebno 
uvo enjem demotiviraju ih tarifa 
za eko-prekršaje i eko-akcidente.  
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U procesu približavanja Repub-
lika Hrvatske Europskoj uniji po-
ziva se Vlada RH da u programi-
ranju sredstava iz pretpristupnih 
fondova me u prioritete stavi 
projekte usmjerene na izgradnju 
i ja anje administrativnih sposob-

nosti vezanih za o uvanje mora i 
morskog okoliša.  
Udruga za o uvanje hrvatskih 
voda i mora održavat e Savjeto-
vanja o zaštiti Jadrana od zaga i-
vanja svake tri godine, na taj na-
in nastavljaju i tradiciju Konfe-

rencija o zaštiti Jadrana koje su odr-
žane 1974., 1979., 1984. i 1989. g. 

Zaklju ci ovog Savjetovanja ob-
javit e sa na Internetskoj stranici 
udruge slap (www.slap-cro.org)
na hrvatskom i engleskom jeziku. 

M. Trinajsti
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Na sajmu graditeljstva na Zagreba -
kom velesajmu, u povodu Dana gra-
ditelja 19. travnja 2007., održana je 
me unarodna konferencija o javno 
privatnom partnerstvu (JPP). 
Konferenciju su organizirali Agen-
cija za promicanje izvoza i ulaganja, 
Udruga poslodavaca graditeljstva 
Hrvatske, Hrvatska gospodarska ko-
mora i Savez bavarske gra evinske 
industrije.  
Organizatori su smatrali da je izgrad-
nja po modelu javno privatnog part-
nerstva posebno zna ajna za Hrvats-
ku. Kako se Hrvatska nalazi u pro-
cesu uskla ivanja svoga zakonodav-
stva s te evinama Europske unije, 
zakonski okviri, primjena i praksa u 
Bavarskoj dobar su predložak za 
upoznavanje s JPP-om i mogu nos-
tima primjene tog modela u našim 
uvjetima. U dogovoru s kolegama iz 
Bavarske na ovoj su konferenciji 
kompetentni predava i iz Bavarske 
upoznali hrvatske stru njake i sve 
zainteresirane sa stanjem i praksom 
realizacije JPP u Bavarskoj, što je 
nesumnjivo vrlo korisno i tijelima 
javne vlasti i graditeljskim društvima.
Na po etku je sudionike konferenci-
je pozdravila direktorica Zagreba -
kog velesajma Katja Luka Kova i .
Sudionicima konferencije obratio se 
i Dragutin Mihel i  u ime Hrvats-
kog saveza gra evinskih inženjera.
U ime Hrvatske gospodarske komo-
re govorio je Rudolf Rom koji je 
istaknuo zna enje gra evinarstva 
koje zapošljava 120 000 ljudi i ost-
varuje 3 milijarde eura na godinu. 
Jedino je izvoz u padu zbog, kako je 
rekao Rudolf Rom, nedostatka stru -
nih kadrova i radnika za poslove u 
inozemstvu. Sudionicima konferen-
cije obratila se i Aleksandra Marki
Boban, voditeljica zagreba kog ure-
da zaklade Hans Seidel Stiftung.
Uvodno je govorio i direktor Bavar-
ske udruge graditeljstva doktor Det-
lef Lupp. 

Me u organizatorima konferencije 
je i Agencija za promicanje izvoza i 
ulaganja, iji je ravnatelj Slobodan 
Mikac tako er govorio na po etku
ovog skupa kao i predsjednik Udru-
ge poslodavaca graditeljstva Hrvat-
ske Boris upi .

Na Me unarodnoj konferenciji o 
javno privatnom partnerstvu u Hrvat-

skoj i Bavarskoj predavanja su odr-
žali stru njaci iz obje zemlje koji se 
tim modelom financiranja bave dugi 
niz godina. Naime, radi se o modelu 
koji potje e iz Velike Britanije, a 
noviji je na in financiranja gra enja 
za koje je zainteresirana lokalna sa-
mouprava.  
O JPP-u u Hrvatskoj, zakonskim ok-
virima i zna enju JPP-a za Hrvatsku 
govorili su prof. dr. sc. Branimir 
Vukmir i prof. dr. sc. Vladimir Sken-
derovi .
Ulaganjem privatnog novca za stva-
ranje javnog dobra (škole, ceste) ili 
pružanje javne usluge smanjuju se 
ukupni životni troškovi projekta, po-
boljšava se kvaliteta usluga te se br-
že realiziraju potrebne gra evine. 
Financiranje je na privatnom partne-
ru koji svoj ulog vra a naplatom od 
javnog partnera. Kako se radi o ugo-
vorima koji se ostvaruju kroz dugi 

niz godina (20 do 30), kvaliteta u 
JPP projektima je ugovorna obveza. 
Gradi se kvalitetnije jer je privatni 
partner osim projektiranja i gra enja 
odgovoran za uporabu i održavanje 
gra evine.  

Sabor RH je u srpnju 2006. usvojio 
smjernice za primjenu ugovornih 
oblika JPP-a koje imaju 20 zahtjeva 

koje ugovori o JPP-u trebaju sadrža-
vati.  

O svojim dosadašnjim iskustvima 
JPP projekata govorili su dr. Detlef 
Lupp, direktor Bavarske udruge gra-
diteljstva i Matthias Reichle, JPP 
koordinator tvrtke Ed. Zublin AG. 

Dr. Lupp je u svojem predavanju o 
zakonskim okvirima i prate oj regu-
lativi u realizaciji JPP-a u Bavarskoj 
istaknuo kako valja više investirati u 
javnu infrastrukturu. Njema ki insti-
tut za urbanizam predvidio je potre-
bu 686 milijardi eura za razdoblje 
od 2000. do 2009. Realizirana stvar-
na gradnja kre e se otprilike 18 – 19 
milijardi eura na godinu. Jasno se 
vidi da je s uobi ajenim izdvajanjem 
iz prora una nemogu e osigurati po-
trebne investicije. Stoga je JPP pers-
pektivno rješenje koje nadokna uje 
razliku.  

KONFERENCIJA O JAVNO PRIVATNOM PARTNERSTVU

Sudionici konferencije slušaju pozdravnu rije  Dragutina Mihel i a



Kongresi i skupovi 

GRA EVINAR 59 (2007) 4 375 

Suradnjom javnog naru itelja i pri-
vatnog partnera, tijekom cijelog ži-
votnog ciklusa gra evine, preuzetim 
rizicima projekta upravlja se na naj-
bolji mogu i na in.  

Snižavaju se ukupni troškovi gra e-
nja projekta tijekom cijelog životnog 
ciklusa (gradi se kvalitetnije jer in-
vestitoru na dugi niz godina jamstva 
nije u interesu rabiti jeftinije materi-
jale i tehnologije), javna se uprava 
može koncentrirati na najvažnije za-
da e (ne baviti se primjerice proble-
mom grijanja u zatvorima), u krat-
kom se roku realiziraju gra evine, 
ostvaruje se zahvat s periodi kim 

pla anjem bez ulaganja ukupnih in-
vesticijskih sredstava, postiže se du-
goro no održavanje javnih zgrada te 
se u projekt uklju uje privatno znanje 
i kapital. No, JPP ne može graditi i 
sanirati bez novca, naglasio je dr. Lupp.  

U Njema koj je od 2000. realizirano 
otprilike 300 JPP projekata u kojima 
je udio komunalnih projekta 80 posto. 
Investicije prelaze 7 milijardi eura, a 
ostvarena je ušteda od 10 posto. Jav-
no privatnim partnerstvom Nijemci 
se bave na tri razine: razina poreza 
(pregovori o JPP), radna razina (JPP 
radni okruzi) i task force razina (JPP 
radne skupine).  

Matthias Reichle je na primjerima iz 
prakse (škole, sportske dvorane, pli-
vališta) objasnio podobnosti JPP 
projekata.

U popodnevnom predavanju Herberta 
Jungwirtha, vije nika bavarskog ok-
ruga Ebersbeg, predstavljene su mo-
gu nosti i prilike javno privatnoga 
partnerstva za gradove i lokalnu za-
jednicu. Konferencija je završila 
predavanjem o mogu nosti financi-
ranja projekata JPP Helmuta Fausta, 
direktora Bayerische Landensbankke.  

T. Vran i


